

[Text]

Again, whenever I am talking with non-Indians in Sydney or in Halifax or somewhere, they never knew there were Micmacs around. They have this idea that Indians only existed out west or we are just a bunch of Indians. They are not aware that, again, our grand council was so strong, not only religiously, but politically and militarily, that we never surrendered. When this man was talking about a democratic society, I truly believe in a democratic society. I am a combat veteran myself... And the Wabanaki Confederacy as well as the Micmac Grand Council... In fact, the United States constitution was modelled after the Iroquois Confederacy, which is the next confederacy to ours, in Ontario.

The Indian people all across Canada have been democratic longer than there has been democracy in Greece.

• 1500

I am curious about what this committee could do as far as making a public statement about the Micmac situation is concerned, because our Micmac people are in a very unique situation. It is very different from the other tribal situations in the west, because we do not have a treaty. That is not to say we did not have the brains to make one; what we did was have the brains not to make one, because our agreement was made specifically with the British Crown, and the federal government taking their trust and responsibility for us. All we have been able to prove is that the trust and responsibility have been abused.

Is that one of the reasons this committee is here, to get the abuses, or to report to the Constitution Committee itself about what we want? Is that it?

I see the Micmac Grand Council... Since it was the governing body that dealt specifically with the Crown and it is still a body today, it would seem logical to me that was how we would like to be dealt with as far as the existence of the Micmac nation is concerned. Our people have this idea that the government chiefs are the honchos, and that is not so. But I just wanted to put on record again that the Micmac Grand Council is the governing body. It has been the legal entity that has dealt with Britain and that is how we would like it to be resolved.

So the self-government has been there; and if you need proof about our not being able to conduct our own lives as a self-governing body, then the proof lies on the other side, because it was the Canadian government—specifically Ottawa—that took away our self-government. It took away our destination, our awareness, the residential school system. They did a lot of damage to us.

We have had it for 50 years, where the language was abused. We were not allowed to speak Micmac language. I come from the Shubenacadie Indian Reserve where the school was, and we were literally forbidden to speak Micmac. You could get punished for it. I do not want that to happen to my children. That is why I live in Eskasoni, so my children will grow up speaking their language, knowing who they are as Micmacs.

[Translation]

Je dois répéter que lorsque je parle avec les non-Indiens à Sydney, ou à Halifax ou ailleurs, ils ne savent pas qu'il existe des Micmacs. Ils pensent que les Indiens n'existent que dans l'Ouest, et que nous sommes en très petit nombre. Ils ne savent pas que notre grand Conseil était très fort, non seulement sur le plan religieux, mais aussi sur les plans politique et militaire, et que nous ne nous sommes jamais rendus. Il y a quelqu'un qui a parlé d'une société démocratique, et bien moi j'y crois. Je suis ancien combattant, d'ailleurs... Et la confédération des Wabanaki, aussi bien que le grand Conseil des Micmacs... En fait, la Constitution des États-Unis est basée sur la Constitution de la confédération Iroquois, notre voisine en Ontario.

Les peuples autochtones du Canada vivaient démocratiquement avant même qu'on découvre la démocratie anglaise.

Je serais curieux de savoir comment le Comité pourrait faire une déclaration publique sur la situation des Micmacs, car elle est tout à fait unique. Elle est très différente de celle des autres tribus de l'Ouest, car les Micmacs n'ont pas de traité. Cela ne veut pas pour autant dire que nous n'étions pas assez intelligents pour en avoir un. En effet, nous avons été assez futés pour conclure un accord directement avec la Couronne britannique et le gouvernement fédéral qui a accepté la responsabilité de s'occuper de nous. Nous avons malheureusement pu constater l'abus de confiance dont nous avons fait les frais.

En effet, n'est-ce pas là la raison d'être du Comité de constater ces abus ou de faire rapport au Comité sur la Constitution au sujet de nos revendications?

Le grand conseil des Micmacs qui existe toujours aujourd'hui était autrefois le conseil d'administration qui traitait directement avec la Couronne. Il me semblerait donc logique qu'il continue à gérer les affaires du peuple Micmac et à en déterminer son avenir. Notre peuple pense que les chefs du gouvernement sont les gros bonnets. Ce n'est pas vrai. Je tiens à répéter qu'officiellement, le grand conseil des Micmacs sert aussi de conseil d'administration. C'est l'organisme qui a depuis toujours le pouvoir de traiter avec la Grande-Bretagne. Nous aimerions que cela continue ainsi.

Donc, l'autonomie indienne existe déjà. Cependant, il vous faut la preuve que nous ne pouvons être autonomes politiquement, le fardeau de cette preuve se trouve du côté du gouvernement canadien à Ottawa, qui nous a enlevé notre autonomie politique, qui nous a privé d'un avenir, nous a ravi notre sensibilité et a instauré les pensionnats. Il nous a fait beaucoup de tort.

Depuis 50 ans, nous subissons de tels abus, surtout en ce qui concerne la langue. Il nous avait été défendu de parler le Micmac. Dans la réserve indienne Shubenacadie j'ai fréquenté une école où il était formellement interdit de parler le Micmac. On pouvait en être puni. Je ne voudrais pas que mes enfants connaissent la même chose. Pour cette raison, j'habite Eskasoni, pour que mes enfants apprennent à parler leur langue, et à s'identifier aux Micmacs.